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ZE ŽIVOTA OBCE

Volby do Zastupitelstva 
Olomouckého kraje

se uskuteční v  pátek 20. září od  14.00 
do 22.00 hodin a v sobotu 21. září od 8.00 
do 14.00 hodin.

Místem konání jsou jako obvykle aula ZŠ 
Lutín, Školní č.p. 80 (volební okrsky 1,2,3) 
a Kulturně společenské zařízení v Třebčíně 
č.p. 109 (volební okrsek 4).       

Volič může hlasovat pouze po prokázá-
ní své totožnosti a státního občanství ČR 

Okrsek
Voliči 

v seznamu
Vydané 
obálky

Volební 
účast v %

Odevzdané 
obálky

Platných 
hlasů

Platné 
hlasy v %

1 825 287 34,79 286 284  99,3

2 453 155 34,22 155 153  98,71

3 641 192 29,95 192 192 100

4 581 253 43,55 253 253 100

Celkem 2500 887 35,48 886 882  99,55

I n f o r m a c e  s t a r o s t y  o b c e

�  �  �  �  �

Výsledky hlasování za územní celky – Obec Lutín
1 Klub angažovaných nestraníků   2
2 Liberální aliance nezávislých občanů  1
3 SPD a Trikolora 48
4 Mourek – politická strana  0
5 LEPŠÍ ŽIVOT PRO LIDI  6
6 PRO – Jindřicha Rajchla 21
7 Urza.cz: Nechceme vaše hlasy 1
8 Referendum o vstupu do EU bylo zmanipulováno 1
9 PŘÍSAHA a MOTORISTÉ 88
10 SEN 21 a Volt Česko 2
11 Česká republika na 1. místě! 3
12 Strana zelených 11
13 ČSSD                   1
14 ANO 2011 292
15 ALIANCE ZA NEZÁVISLOST ČR 5

16 ANO LEPŠÍ EU S MIMOZEMŠŤANY 1
17 SPOLU (ODS, KDU-ČSL, TOP 09) 170
18 REFERENDUM – Hlas Lidu 2
19 Svobodní 14
20 Sociální demokracie 27
21 Starostové a osobnosti pro Evropu 50
22 HLAS 1
23 Česká pirátská strana 25
24 PRO vystoupení z EU  0
25 Nový směr  0
26 STAČILO!, KSČM, SD-SN, ČSNS 105
27 Demokratická strana zelených - ZA PRÁVA ZVÍŘAT  3
28 Volte Pravý Blok www.cibulka.net 1
29 SENIOŘI SOBĚ 0
30 Levice  1

Za redakční radu OZ Ladislava Kučerová

(občanský průkaz nebo cestovní pas ČR). 
Volič, který se dostaví do volební místnosti 
s voličským průkazem, je povinen po pro-
kázání totožnosti a  státního občanství 
tento průkaz odevzdat volební komisi.

Hlasovací lístky obdrží voliči 3 dny před 
konáním voleb. Ve dnech voleb může vo-
lič obdržet hlasovací lístky také ve volební 
místnosti.

Ze závažných, zejména zdravotních dů-
vodů může volič hlasovat do  přenosné 
urny. Do seznamu voličů pro tento způsob 
volby by se měl nahlásit na obecním úřadě 
(tel. kontakt 585 944 323). Ve dnech vo-
leb je možné za tímto účelem kontaktovat 
volební komise ve volebních místnostech 
v  Lutíně na  tel. 606  095  889, v  Třebčíně 
na tel. 606 097 127.

Jak pokračují další letošní 
investiční akce?

Břízová, nový most v  Třebčíně i  cyklo-
stezka do  Hněvotína už slouží občanům. 
A  co tedy další investice? Největší letošní 
investice - odkup pozemků za novým retail 
parkem - byla rovněž realizována. Od spo-
lečnosti SIGMA GROUP a.s. získala obec 
za 18 mil. korun 7 403 m2 zasíťovaného sta-
vebního pozemku, na  kterém v  budoucnu 
může vzniknout nová obecní budova s ně-

kterou z občanských vybaveností. Bonusem 
této transakce byla demolice „skeletu“.

I když investorem nového retail parku Lutín 
není obec, jsou v rámci této stavby budová-
ny stavební objekty, které přejdou bezplatně 
do majetku obce. Jde o komunikaci vedoucí 
za retail parkem, chodníky, cyklostezky, ve-
řejné osvětlení nebo vodovodní řad. Práce 
budou v měsíci září vrcholit, proto prosíme 
chodce i  řidiče o  obezřetnost při pohybu 
v okolí staveniště.

Obec není investorem ani v případě budo-

OMLOUVÁME SE
zástupcům a  příznivcům koalice SPD 
a  Trikolora za  nesprávně uvedené vý-
sledky voleb do Evropského parlamentu 
(7.-8.6.2024), uveřejněné v minulém čís-
le Obecního zpravodaje (str. 2), z nichž 
nedopatřením  vypadla informace o vý-
sledku jejich koalice.

Pro úplnost uvádíme výsledky hlaso-
vání v  naší obci u  všech kandidujících 
stran, hnutí a koalic:
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vání optických sítí, nicméně v rámci výko-
pu ukládá nový kabel pro veřejné osvětlení 
(tam, kde chybí nebo je ve špatném stavu). 
Společnost T- mobile současně pokládá 
chráničky pro síť, která propojí obecní ne-
movitosti. Tyto chráničky poté obec od-
koupí pro budoucí využití. Výkopy budou 
od  září pokračovat od  sídliště směrem 
do obce. Je nutné říct, že práce neprobíha-
jí tak rychle, jak bychom si představovali, 
a vedení obce tlačí na investory (SPRINTEL, 
T-Mobile) a  jejich dodavatele, aby práce 
probíhaly plynule.

Fotovoltaické elektrárny na čistírně odpad-
ních vod a na vodním zdroji budou instalo-
vány (z důvodu nutnosti částečně přepraco-
vat projektovou dokumentaci) až na podzim. 
V době uzávěrky Zpravodaje probíhá zadá-
vací řízení na dodavatele. Plně vyrábět elek-
třinu tak budou až v příštím roce. Totéž pla-
tí o  fotovoltaice pro budovu komunitního 
domu pro seniory, kde projektová dokumen-
tace byla odevzdána se zpožděním a nyní 
budeme žádat o dotaci.

Nová venkovní učebna (modulová dře-
vostavba) v  areálu základní školy rovněž 
nabrala zpoždění. V  první fázi jsme čekali 
na  potvrzení o  udělení dotace, v  další fázi 
byla v otevřeném zadávacím řízení podána 
pouze jediná nabídka, a to s dvojnásobkem 
předpokládané ceny. Řízení bylo tedy zruše-
no a vyhlášeno znovu. V nově vyhlášeném 

zadávacím řízení jsme obdrželi jednu nabíd-
ku s cenou 5,5 mil. korun (bez DPH).

Stavba bude probíhat v sousedství běžec-
kého oválu a bude zahájena v nejbližší době. 
Podmínky dotace stanovují její dokončení 
do konce března 2025 a chod školy by neměl 
být výrazně omezen.

Ve škole měla v průběhu prázdnin probíhat 
i kompletní výměna střechy na staré budově. 
Po zkušenostech v Drahanovicích jsme však 
pro jistotu nechali provést stavební průzkum 
stropních konstrukcí, kde nebyly zjištěny žád-
né závady. Stropy však neodpovídají dneš-
ním normám na zatížení a bylo doporučeno 
je v dlouhodobém horizontu řešit. Z důvodu 

správné návaznosti byla tedy výměna střechy 
odložena (prozatím na neurčito). 

V  letošním roce měla v  Lutíně proběh-
nout delší dobu plánovaná akce - chodník 
v ulici Na Zábraní. V jejím rámci bude zbu-
dován nový chodník okolo hostince U Po-
pelků a v propojce ulic Školní a Na Zábraní 
od přechodu před obecním úřadem směrem 
k hostinci U Popelků. Pravomocné stavební 
povolení na tuto akci bylo vydáno až během 
srpna a nebylo tedy možné realizovat stavbu 
během prázdnin. Po zkušenostech se zpož-
děním rekonstrukce Břízové ulice proběhne 
akce pravděpodobně až v roce 2025.

(retail = nákupní; maloobchodní)

Práce na budoucí křižovatce k retail parku vrcholí. Foto: Jakub Chrást

Za horkého sobotního odpoledne 29. června byla slavnostně přestřižena
páska na cyklostezce Hněvotín – Lutín. Foto: Michal Holásek

Bude v Lutíně opět lékárna?

Odpověď na  tuto otázku zní bohužel NE. 
Tedy ne prozatím. Developerovi, který bu-
duje nový retail park, se nepodařilo získat 
zájemce, který by chtěl lékárnu v  Lutíně 
provozovat. A to ani ve chvíli, kdy obec na-
bídla částku kolem 15 000 korun měsíčně 
jako dotaci na úhradu nájemného. Stejnou 
zkušenost má bohužel i majitel stávajícího 

zdravotního střediska, který se snažil v Lutí-
ně lékárnu zachovat. 

Důvody jsou prý tři. Tím hlavním je nedosta-
tek magistrů/magister, dále výše nájemného 
a  zatřetí podmínka společnosti BILLA, aby 
veškeré jednotky v retail parku měly otevře-
no každý den v  týdnu. S  tím prvním asi nic 
neuděláme, ale to druhé ovlivnit dokážeme. 
Po obstrukcích některých účastníků zadáva-
cího řízení na projektanta nového obecního 

zdravotnického centra se konečně v  srpnu 
začalo projektovat. 

Nové zdravotnické centrum nám navrhne 
společnost STYLE STUDIO s.r.o. Ing.  arch. 
Petra Gottwalda z Prostějova. A prostor pro 
lékárnu v něm nebude chybět. Obec tak bude 
moci nastavit výši nájemného a další pod-
mínky tak, aby byly pro případné zájemce při-
jatelné. Proběhla již také jednání s možným 
zájemcem o provozování lékárny v Lutíně.

Cyklostezka do Hněvotína překonává první „nemoci”

Mnoho uživatelů cyklostezky, otevřené pro veřejnost na konci 
června, mě upozorňuje na to, že v úseku mezi křížky zaznamenali 
prasklinu v  asfaltu. Závada již byla nahlášena zhotoviteli, kte-
rý před realizací záruční opravy zajišťuje provedení diagnostiky 
podloží cyklostezky, aby mohla být příčina závady odstraněna.

Záludné a  těžko předvídatelné jsou ale rozmary přírody a po-
časí. Přívalový déšť ve  čtvrtek 8. srpna vymlel krajnice v úseku 
bývalé polní cesty a  bahno z  pole zaplavilo cyklostezku. Obec 
Hněvotín, která je investorem, již zajišťuje zhotovitele na opravu 
krajnic a všichni doufáme, že podobných „překvapení” bude co 
nejméně.
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Starosto, tak jak to teda je?

Dnes se snažím objektivně reagovat na připomínku 

„Je nezbytné dbát na čištění koryt potoků v prostoru obce“.

Toto téma se stalo znovu aktuálním 8. srpna, kdy k nám dorazily extrémní přívalové deště. Jediným korytem nacházejícím 
se v našich katastrech, jehož vlastníkem je Obec Lutín, je vodoteč vedoucí z areálu SIGMA do vodního toku Blata. O ten se jak 
z hlediska sedimentů, tak z hlediska sečení vzorně staral předchozí provozovatel a pokračuje v tom i stávající provozovatel, 
obecní společnost SVK obce Lutín s.r.o.

Veškeré ostatní vodní toky jsou ve správě Povodí Morava s.p. Jednání o čištění potoků probíhají tak dlouho, co já pamatuji. 
Překážky jsou v podstatě dvě - povodí toho má prostě hodně a problémem je ukládání vytěženého sedimentu. Ten je totiž 
podle zákona po určité období nebezpečným odpadem, a proto musí být uložen na dočasné deponii, kde „zvětrá“. Teprve 
po rozboru může být případně rozvezen po poli. 

Pozemků vhodných pro dočasné uložení je samozřejmě málo. V roce 2019 pořídila obec digitální povodňový plán, na jehož 
základě byla provedena povodňová prohlídka za účasti Povodí Moravy a dotčených orgánů (krajský úřad, Magistrát města 
Olomouce a další). Z té vyplynulo, že některé úseky je nutné vyčistit. Od té doby byla provedena pouze tzv. probírka koryta 
(odstranění náletových dřevin) v úseku od Slatinic po most na Luběnice. Z prohlídky rovněž vyplynulo, že některé úseky jsou 
vedeny jako přírodní a v těch se těžení sedimentů neprovádí (např. od mostu na Luběnice po lokalitu U Mlýnku). 

Nic nevzdáváme, dál budeme jednat a  hledat cestu. První „vlaštovkou“ je oprava betonového stupně na  vodním toku 
Deštná před Třebčínem. V  jejím rámci proběhne i  těžba sedimentu v úseku dlouhém asi 300 metrů. Tato investiční akce 
Povodí Moravy odstartovala v druhé polovině srpna.

Jakub Chrást
starosta obce  

Jak si vede společnost SVK 
obce Lutín s.r.o.

V  době uzávěrky Obecního zpravodaje 
máme za sebou téměř osm měsíců provo-
zování obecních vodovodů a kanalizací. Na-
prostá většina potřebných administrativních 
úkonů byla dokončena, téměř všichni spotře-
bitelé mají se společností uzavřeny potřebné 
smlouvy.

Tak jak jsme informovali, bylo k havarijnímu 
vozidlu Toyota Hilux pořízeno zánovní vozi-
dlo Volkswagen CADDY, které slouží pro do-
jížďku během pohotovostní služby. Průběžně 
probíhá údržba a opravy na strojních částech 
čistírny odpadních vod, významnou opravou 
prošla odstředivka kalů.

V rámci výstavby retail parku Lutín spolu-
pracujeme s  realizačními fi rmami. V  dané 
lokalitě je před položením nových zpevně-
ných povrchů nutné vyměnit některé části 
zastaralého vodovodu i kanalizace. Průběž-
ně provádíme čištění a monitoring páteřních 
tras kanalizace, během kterých bylo zjištěno, 
že stařičká kanalizace DN 500 v  ulici Olo-
moucká již není v dobrém stavu a  je nutné 
ji opravit. Předpokládáme, že v příštím roce 
proběhne oprava bezvýkopovou metodou, 
tzv. vložkování. Náklady půjdou do milionů 

korun. Stejný problém představuje kanaliza-
ce v ulici Růžová, která bude opravena v rám-
ci rekonstrukce celé ulice.

Nově byl zaveden webový portál „Moje 
vodné a stočné″ na adrese www.voda.lutin.
cz, kde má odběratel k dispozici veškeré in-
formace o svém odběrném místě. Informace 
zde lze nastavovat, dále zadávat stavy vo-
doměrů, kontrolovat odečty, zadávat úhrady 
záloh i kontrolovat vyúčtování. Dochází tak 
ke značnému zjednodušení a urychlení ad-
ministrace všech záležitostí.

�  �  �

Ve  čtvrtek 8. srpna postihly Lutín a  oko-
lí extrémní přívalové deště, kdy spadlo více 
než 50 mm srážek za  velmi krátkou dobu. 
Současně došlo k výpadku dodávek elektři-
ny, čímž byla z  činnosti vyřazena potřebná 
čerpadla v  čistírně odpadních vod. Tento 
stav bohužel náš kanalizační systém nemohl 
zvládnout, a tak došlo k částečnému zatope-
ní sklepních prostor v řadě domů. V součas-
nosti zjišťujeme, zda existuje opatření, které 
by této situaci mohlo v budoucnu zabránit, 
a jak moc bude fi nančně náročné. 

Jakub Chrást
jednatel

Nový most je v provozu

Na přelomu července a srpna předala sta-
vební fi rma MODOS spol. s  r.o. do užívání 
nový  most na  „Zákantí“ v Třebčíně. Kvůli 

Dílo bude předáno 2. září. Foto: Dalibor Kolář
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velmi deštivému počasí a  technologickým 
komplikacím na začátku realizace byl ter-
mín celkového předání díla prodloužen do-
datkem do 2. září 2024. Termín zprovozně-
ní mostu pro dopravu však fi rma dodržela. 
Celková hodnota díla je 5 150 375,18 korun. 

V  průběhu realizace jsem zaznamenal 
několik dotazů na rozsah celého díla, pro-

to odpovídám: Hlavní slovo v návrhu tvaru 
a rozměrů má u mostních děl správce toku, 
tj. Povodí Moravy a.s. Z  jeho strany přišel 
závazný požadavek jak na mírnou změnu 
orientace, tak zejména na  průtočný pro-
fi l díla. V našem případě se jedná o Q100 
+ 50 cm, tedy průtok stoleté vody a  ještě 
50 cm navíc.  Tvar mostu odpovídá poža-

davku správce toku, jiným způsobem mu 
nebylo možné vyhovět. 

Doufám, že nové dílo bude dlouhá léta 
spolehlivě sloužit svému účelu ku prospě-
chu občanů a že na ně co nejdříve naváže-
me plánovanou revitalizací lokalit „Vévoz” 
a „Zákantí”.  

Dalibor Kolář, místostarosta

Dovolujeme si vás 
informovat o mož-
nosti prokazování 
totožnosti pomocí 
digitálního stejno-
pisu občanského 
průkazu (tzv. eDo-
kladu) na  Obec-
ním úřadě v  Lutí-

ně. Tato možnost se nevztahuje na prokazování totožnosti 
u  voleb do  krajských zastupitelstev, které se uskuteční 
20. a 21. září 2024.

Důležitá sdělení pro občany

Máte zájem o dovoz obědů až do domu?

Firma paní Františky Rozsypalové (jídelna Náměšť na Hané) nabízí 
dovoz obědů až do domu. Zájemci o tuto službu mohou kontakto-
vat paní Baborákovou z Náměště na Hané (tel. 776261205). Cena 
za jedno jídlo je 85 korun (včetně dovozu), oběd je doručen ke vstup-
ním dveřím rodinného domu, případně vchodu do bytového domu. 
Tato služba začíná fungovat od 9. září 2024.

�  �  � 

Hledáme správce tělocvičny

TJ Sigma Lutín hledá správce/správcovou pro tělocvičnu a další 
zázemí v budově v Růžové ulici č.p. 298 v  Lutíně (bývalá herna stol. 
tenisu). Pozice je vhodná pro důchodce nebo maminku na mateřské 
dovolené. Odměna dohodou. Nástup je možný ihned. V případě zá-
jmu se ozvěte na tel. č. 606 750 050.

Miroslav Brhel, tajemník

Lutín oslavil 790 let

První zmínka o obci Lutín se objevila v pí-
semných pramenech před 790 lety. Toto 
úctyhodné výročí jsme spolu s  třiceti lety 
trvání úplné základní školy v Lutíně oslavili 
v sobotu 13. července.

První část oslav probíhala dopoledne v aule 
základní školy, kde se konalo slavnostní za-
sedání zastupitelstva obce za  účasti řady 

pozvaných hostů – senátora Marka Ošťá-
dala, starostů okolních obcí, zástupců míst-
ních spolků a dlouhodobě aktivních obyvatel 
obce. 

Úvodem zazněla státní hymna, kterou krás-
ně zazpíval hanácký mužský sbor Rovina 
z Olomouce. Ten vystoupil v průběhu akce 
ještě několikrát a  za  veselé hanácké písně 
vždy sklidil velký potlesk.

Historii Lutína připomenul přítomným sta-

rosta obce Ing.  Jakub Chrást. Zajímavým 
zpestřením informací o významných inves-
tičních akcích posledních let a nejnovějších 
změnách byla aktuální videoreportáž.
Ředitelka základní školy a  členka rady 

obce Mgr. Lenka Soušková doplnila staros-
tova slova připomínkou druhého pro Lutín 
významného výročí – třiceti let trvání úplné 
základní školy v  Lutíně. (To nejdůležitější 
z jejího výstoupení najdete v rubrice Školy in-

Úsměvy na tvářích a dobrou náladu vyvolalo vystoupení hanáckého mužského sboru Rovina. Foto: Zdeněk Vích
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V plně obsazené aule vyslechli účastníci projevy zástupců obce a senátora. Fota: Zdeněk Vích

formují.) S krátkým projevem vystoupil také 
senátor za obvod Olomouc Marek Ošťádal.

Nejdůležitějším bodem zasedání bylo oce-
nění občanů, kteří se nějakým způsobem vý-
znamně zasloužili o rozvoj obce.

�  �  �

Odpoledne patřilo široké veřejnosti. Oslavy 

pokračovaly na Rybníčku bohatým progra-
mem pro děti i dospělé.  Vše bylo dokonale 
připraveno – velké stany k posezení, pódium 
pro vystoupení kapel, stánky s  rozmanitým 
občerstvením, velká hrací zóna pro děti, kte-
rým předvedli svůj program Čiperkové. Stov-
ky návštěvníků si poslechly hudební skupi-
ny Venushe, Stracené Ráj, Premier, Krápník 
a OLD SCHOOL. Bohaté občerstvení tradič-

ně připravili fotbalisté a příznivci TJ Sigma 
Lutín. 

Za precizní přípravu celých oslav patří velké 
poděkování týmu pracovníků v čele se sta-
rostou obce.  Z  akce byla pořízena video-
reportáž, která je ke  zhlédnutí na obecních 
webových stránkách a na Facebooku.

Iva Lužná
předsedkyně KK Lutín

Dětem udělali svým hravým programem radost Čiperkové. Fota: Michal Holásek a Zdeněk Vích
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Nechybělo vystoupení půvabných mažoretek a hudebních skupin. Fota: Michal Holásek a Zdeněk Vích

Čerpání vody ze sklepních prostor na sídlišti. Fota: Libor Mlčoch

Nejvíc starostí přinesl hasičům 
déšť

Pro hasiče jsou prázdninové dny spo-
jeny zejména se zvýšenou pohotovostí 

kvůli žňovým pracím. Přes výraznou mo-
dernizaci strojového parku zemědělců 
k požárům polního porostu stále dochá-
zí, naštěstí v menší míře než v dřívějších 
dobách. Letos museli hasiči vyjet na pole 

pouze jednou. Další z šesti provedených 
zásahů se týkaly různé formy technických 
pomocí  od otevírání zabouchnutých dveří 
po záchranu osoby zavalené materiálem. 
V  jednom případě bohužel došlo k úmrtí 
poškozené osoby. 

Nejvíc práce měli hasiči po  prudkých 
deštích ve  čtvrtek 8.srpna. Museli vy-
čerpat vodu ze sklepních prostor a  vý-
tahových šachet na  sídlišti i  na  KODU-
Su. Na  pomoc přijela jednotka z  Olšan 
u Prostějova, která ještě v pátek poskytla 
žebřík pro odřezání nebezpečně visících 
větví v parku. Všem hasičům DĚKUJEME 
za rychlé nasazení a účinnou pomoc.

Na sobotu 7. září připravují členové SDH 
tradiční soutěž ve vaření kotlíkového gu-
láše. Pro všechny návštěvníky bude při-
praven bohatý program, který vyvrcholí 
večerní taneční zábavou se skupinou 
ROXY. Doufám, že se akce podaří a gulá-
še budou stejně dobré jako v předchozích 
ročnících.

Dalibor Kolář
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O prázdninách to vypadá, že se v Klás-
ku nic neděje, ale opak je pravdou. 
V  letošním roce jsme si užili dokonce 
čtyři tábory. 

Letní tábory v Klásku se 
vydařily

První se nesl ve vědeckém duchu a byl 
pouze pro děti školou povinné. Užili 

jsme si spoustu pokusů a návštěva Pev-
nosti poznání nesměla chybět. Na dru-
hém táboře jsme zkoumali naše tělo. 
Řekli jsme si plno užitečných rad, jak 
se starat o naše zdraví a jak poskytnout 
někomu pomoc. Čekal nás i malý výlet 
do Slatinic na zmrzlinu. 

Jelikož letos proběhly letní olympij-
ské hry, nesměl chybět ani „olympijský“ 
tábor. Protáhli jsme tělíčka při spous-
tě her a závodů a dokonce jsme si pod 
odborným vedením vyzkoušeli několik 
olympijských disciplin na  Atletickém 
stadionu Lokomotiva v Olomouci.  

Poslední tábor patřil malým indiánům. 
Krásné malé Nšo-či a  spravedliví malí 
Vinnetouové se za  pomoci statečných 
Old Shatterhandů tvrdě pomstili bledým 

tvářím. (Nebojte se, nikdo k újmě nepři-
šel.)

Již čtvrtým rokem nám vozí na tábory 
obědy z nedaleké restaurace ,,U Minářů” 
ve Slatinicích. Musím říct, že jsme velmi 
spokojeni, jídlo je opravdu výborné a re-
stauraci můžeme vřele doporučit.

Velké díky patří panu knihovníko-
vi, který pro nás vždy ochotně připraví 
knihovnu k promítání pohádky.

Myslím, že se letošní tábory opět vy-
dařily. Za  to moc děkuji lektorkám, bez 
kterých by to prostě nešlo. 

Od  září se rozjíždějí opět kroužky 
a chystáme speciální herničky. Sledujte 
náš FB a nic vám neuteče. 

Za tým RC Klásek
Monika Janíková

Malí indiáni. Tábor malých vědců. Fota: Monika Janíková

Ať žije olympiáda! Tábor „Naše tělo“. 



V knihovně měníme organizaci knih

Abyste mezi tisíci knih snadno našli tu „pravou”, je třeba, aby 
v knihovně byl zaveden přehledný systém řazení.  U nás jsme tu 
a  tam dělali menší změny, ale ta poslední je zásadní – odděle-
ní pro dospělé je celé naruby. Detektivky, kterých stále přibývá, si 
prohodily místo s naučnými knihami, kterých naopak zvolna ubý-
vá. Novinky začínají v prvních policích po levé straně a abecední 
řazení autorů pokračuje kolem dokola knihovny. Tohle řazení bych 
chtěl v knihovně nechat už nastálo. Využijeme tak naplno všech-
ny regály, které máme. Pokud potřebujete nasměrovat, neváhejte 
a zeptejte se knihovníka. 
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Pětatřicet dětí se v  sobotu 20. čer-
vence vydalo za  dalším dobrodruž-
stvím s oddílem DUHA Křišťál Lutín! 
Tentokrát se vše točilo okolo pirát-
ského příběhu plného zrady, pomsty 
a  nakonec boje o  přežití. Pirátská 
posádka musela čelit nejen ztros-
kotání na ostrově plném agresivních 
domorodců, ale také „španělské″ 
posádce složené z vlastních rodičů, 
kteří se zapojili do hry. Španělé totiž 
chtěli zničit Ztracenou Zátoku, hlav-
ní pirátské město. Díky dětem ale 
toto město přežilo.

Pirátské město přežilo!

Pokud byste chtěli, aby vaše dítko také 
zažilo podobná dobrodružství, nebo prostě 
jen trávilo volný čas v kolektivu vrstevní-
ků, oddíl DUHA Křišťál Lutín je perfektním 
místem pro splnění tohoto přání.

Nepořádáme jen letní tábor, ale také ví-
kendové akce, denní výlety, zimní tábo-
ry, a  hlavně se v  průběhu školního roku 
každou středu scházíme v naší klubovně. 
Tam hrajeme hry (deskové, fyzické, logic-
ké apod.), učíme se novým věcem (vázání 
uzlů, šifrování, rozdělávání ohně), směje-
me se a vytváříme si nové přátele a vzpo-
mínky. Schůzky máme od 16:15 do 18:00 
v naší klubovně v Břízové 147 v Lutíně.

První schůzka po prázdninách se usku-
teční 4. září, nebojte se tedy přijít se 
za námi  podívat. Další informace nalez-
nete na našich webových stránkách (www.
duha-kristal.cz) nebo nejlépe na  našem 

oddílovém Facebooku (www.facebook.
com/duhakristal/). Kdybyste ale zjistili, 
že potřebujete zodpovědět jinou otázku, 
neváhejte zavolat na  telefonní číslo hlav-

ní vedoucí Lenky („Lenočky“) Pospíšilové  
(+420 603 214 518).

Budeme se na vás těšit.
DUHA Křišťál Lutín

Statečné malé piráty podpořili také vedoucí tábora. Fota: Tomáš Pospíšil

Knihovna od A do Z.

Bojovalo se ve dne i v noci. 
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 �  �  �

Chystáme se na  podzim. Říjen je měsíc 
knihoven. A co by byla knihovna bez svých 
čtenářů? Na  oslavu mají tedy všichni noví 
dětští čtenáři registraci zdarma. Takže to ces-
tou ze školy nezapomeňte vzít přes knihovnu.

  �  �  �

Pořádáme besedu pro seniory. V  dnešní 
době je stále těžší ubránit se podvodní-
kům a nenaletět šmejdům. Ve spolupráci 
s  neziskovou organizací SeniorOn bude-
me v pátek 20. září v 9:00 pořádat besedu 
pro seniory o bezpečnosti a nejčastějších 

podvodech. Lektor vám bude k  dispozici 
i pro případné dotazy a pomoc s vaším za-
řízením (telefon, notebook atp.).

Pokud se nám akce osvědčí, uspořá-
dáme s  touto organizací v  příštím roce 
další. Místo si můžete rezervovat osob-
ně v knihovně, na čísle 585 944 099 nebo 
e-mailu knihovna@lutin.cz.  

 Jan Chabičovský
knihovník

Naučným knihám dělají společnost básně a dramata. Fota: Jan ChabičovskýRáj milovníků detektivek.

Obrázek vytvořený s pomocí AI.

6. září - Taneční zábava
(pátek)  se skupinou SAX ROCK
  areál Rybníček v Lutíně
  (20.00 hod.)

7. září - Třetí ročník soutěže
(sobota)  „Hasičský kotlík“                                    
  taneční zábava
  se skupinou ROXY                                  
  areál Ohrada v Třebčíně
  Celý program a časový 
  rozvrh
  najdete na pozvánkách 
  ve vývěsních skříňkách.

13. září - Drakiáda
(pátek)  stadion TJ v Lutíně
  (15.00 hod.)

20. a 21. září - Volby do krajských 
(pátek, sobota) zastupitelstev
  (info str. 2)

5. října - Dýňohraní v Třebčíně
(sobota)  u KSZ („početky“)
  (15.00 hod.)

27. října - Oslavy 28. října
(neděle)  položení věnce k pomníku
  padlým, průvod obcí
  a vatra v Ohradě
  (18.00 hod.)

Případné změny (místo nebo hodina konání) 
budou včas oznámeny.

Kulturní komise   

KDY - KDE - CO | V ZÁŘÍ A ŘÍJNU

www.omnis.cz

St
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ŠKOLY INFORMUJÍ

Úplnou základní školu máme 
už třicet let

Informace z prostředí základní školy jsou 
v Obecním zpravodaji zveřejňovány pravi-
delně, a  tak se občané Lutína a Třebčína 
dočítají o aktivitách dětí, různých úspěších 
kolektivů či jednotlivců, počtu prvňáčků 
a o tom, co nás těší nebo trápí. 

I když škola žije především současnos-
tí, má své kořeny v historii, která je delší 
než 170 let. Lutínská škola tady je téměř 
„od nepaměti“. První vyučování se usku-
tečnilo 20. února 1850, ale úplná základ-
ní škola je zde právě třicet let. 

Od 1. září 1994, kdy byl zahájen provoz 

v  budově pro žáky druhého stupně, se 
v  lutínské škole začíná psát novodobá 
historie, která navazuje na školní tradici 
a  práci pedagogů a  správních zaměst-
nanců minulých let.

Od  té doby prošla škola mnoha změ-
nami. Samostatně stojící budovy škol-
ní družiny a  prvního a  druhého stupně 
byly propojeny koridorem. Zde byly vy-
budovány odborné učebny, nad korido-
rem vznikl prostor auly. Brzy se podaři-
lo vybudovat školní hřiště (2003).  Díky 
projektům a  dotacím evropských fondů 
na  přebudování objektů na  energetic-
ky úsporné mají všechny budovy nový 
vzhled. A  to i  vzdálená mateřská škola, 

která se stala součástí naší organizace 
v roce 2003. V tomto roce se škola stala 
právním subjektem a příspěvkovou orga-
nizací zřizovanou Obcí Lutín. 

Také třídy jsou modernizovány. Průběž-
ně měníme jejich vybavení, školní náby-
tek i  vybavení kabinetů. Dataprojektory, 
interaktivní tabule, počítače nebo iPady 
se stávají běžnou součástí vyučova-
cích hodin. Připraveny máme projekty 
na vybudování interaktivní třídy pro žáky 
prvního stupně, dílny pro polytechnické 
a  kreativní vzdělávání. Školní dvůr by-
chom rádi využili jak pro výuku, tak pro 
aktivní pobyt žáků mimo učebny o pře-
stávkách. I  tento projekt je připraven. 

O čem jednala rada obce

dne 10. 6. 2024:

Souhlasila:
�  s  podáním žádosti o  dotaci na  realizaci 

akce „LUTÍN, CHODNÍK V ULICI NA  ZÁ-
BRANÍ“ z 5. výzvy MAS Region HANÁ z.s. 
IROP – DOPRAVA;

�  s návrhem na ocenění vybraných občanů 
v rámci oslav 790 let první zmínky o obci;

�  s vypracováním tzv. Analýzy potřebnosti 
pro projekt „Novostavba pro péči v  dět-
ské skupině“. Analýzu vypracuje společ-
nost Vše pro dětské skupiny s.r.o. za cenu 
25 000Kč bez DPH.

Vzala na vědomí:
�  Žádost o vyčištění potoku Slatinka, kterou 

obecnímu úřadu zaslali obyvatelé lokality 
U Mlýnku. Záležitost bude opětovně pro-
jednána až po reakci Povodí Moravy, s.p.;

�  zprávu o výsledku jednání s novou lékař-
kou pro děti a dorost MUDr. Janou Sýko-
rovou a pověřuje starostu informovat za-
stupitelstvo obce.

Pověřila starostu obce jednáním s majiteli 
pozemků potřebných pro cyklostezku Třeb-
čín – Kaple dle studie, kterou vypracovala 
společnost ATELIS.

dne 8. 7. 2024:

Schválila:
�  uvolnění částky 360 000Kč na  zajištění 

akce „Oslavy 790 let obce Lutín“. Pro-
středky budou použity na  hudební pro-
dukci, vystoupení, průběh slavnostního 
zasedání zastupitelstva obce, občerstve-
ní, propagaci, ostrahu, mobilní pódium, 
stany, ozvučení, osvětlení, mobilní WC 
a natočení videa;

�  uzavření Smlouvy o  nájmu LED světel-
né vánoční výzdoby se společností MK 
- mont illuminations s.r.o. na 3 sady vý-
zdoby s označením A  (včetně montáže, 
demontáže a jednorázové přípravy slou-
pů VO) na dobu trvání 5 let.

dne 29. 7. 2024:

Schválila uzavření Smlouvy o dílo na do-
dávku projektové dokumentace a  vypra-
cování žádosti o  dotaci na  akci „Zeleň 
v  intravilánu obce Lutín“ mezi Obcí Lutín 
a  společností Paměť krajiny - projekce, 
s.r.o. (IČ: 09012061) dle přílohy k zápisu. 
Cena  dodávky činí 144 000 Kč bez DPH.

Udělila z důvodu mimořádně nízké nabíd-
ky výjimku z  vnitřní směrnice pro zadá-
vání zakázek malého rozsahu a schvaluje 
(dle přílohy k  zápisu) uzavření Smlouvy 
o dílo na dodávky a služby v rámci veřej-
né zakázky „Zdravotnické centrum Lutín“ 
se společností STYLE STUDIO s.r.o. (IČ: 
48532894). Cena za  předmět plnění je 
1 990 000Kč bez DPH. Smlouva bude uza-
vřena po uplynutí zákonných lhůt po zru-
šení zadávacího řízení s názvem „Zdravot-
nické centrum Lutín“.

O čem jednalo zastupitelstvo 
obce

dne 17. 6. 2024:

Schválilo:
�  Závěrečný účet obce Lutín za  rok 2023 

včetně zprávy o přezkoumání hospoda-
ření obce Lutín za  rok 2023 a  souhlasí 
s celoročním hospodařením bez výhrad;

�  účetní závěrku Obce Lutín za  rok 2023 
dle přiloženého protokolu;

�  odkup pozemků p.č. 227/5 v  k.ú. Lutín 
o výměře 6597 m2 (ost. plocha, jiná plo-
cha), p.č. 231/226 v k.ú. Lutín o výměře 
470 m2  (ost. plocha, jiná plocha) a p.č. 
228/2 v k.ú. Lutín o výměře 336 m2 (ost. 
plocha, jiná plocha) dle geometrického 
plánu č. 803-23/2024, který vypracoval 
Ing. Václav Janák (IČ:45237425), od spo-
lečnosti SIGMA GROUP a.s., za  cenu 
18 074 165,70 Kč včetně DPH a pověřu-
je starostu podpisem kupní smlouvy dle 
přílohy k zápisu.

Vzalo na vědomí informace o pokračová-
ní příprav projektu „Novostavba pro péči 
o dítě v dětské skupině Lutín“.

Souhlasilo s fi nanční podporou lékařky pro 
děti a dorost, která bude působit v Lutíně, 
a  pověřuje starostu obce administrativní 
přípravou.

/jch/

Z RADY A ZASTUPITELSTVA OBCE
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Realizovat bychom chtěli také stavbu 
venkovní učebny. 

Naši žáci dosahují výborných výsled-
ků ve  sportovních i  vědomostních sou-
těžích. V  biologické olympiádě, soutěži 
Mladý chemik a  matematické soutěži 
Pythagoriáda nás reprezentují žáci až 
na úrovni krajských kol. Stejně tak dosa-
hujeme výborných výsledků v soutěžích 
v oblasti informatiky. 

Až na  úroveň republikového finále se 
několikrát probojovaly žákovské florba-
lové týmy a  také tým a  jednotlivci v at-
letické soutěži Odznak všestrannosti 
olympijských vítězů. I na této úrovni naši 
žáci získávají medaile.

Je velmi potěšující, že samotní žáci 
nevnímají účast v  soutěžích na  úrovni 
okresů, oblastí, kraje či republiky jako zvi-
ditelnění svého jména, ale opravdu jako 
reprezentaci školy i  obce. Účast žáků 
na některých akcích na úrovni kraje či re-
publiky podporuje Obec Lutín  i fi nančně, 
stejně jako se fi nančně podílí na dalších 

akcích, které pro děti, žáky i  veřejnost 
škola pořádá. Jsou to již tradiční karne-
valy, školní ples, mikulášská nadílka, roz-
svěcení vánočního stromu v Lutíně atd. 

Velmi dobrá je také spolupráce se Sbo-
rem pro občanské záležitosti, Spolkem 
rodičů a přátel školy, Kulturní a školskou 
komisí a Školskou radou.

Pedagogičtí pracovníci základní i ma-
teřské školy mají zájem také o  aktivity 
žáků, které přímo nesouvisejí s výukou. 
Ve svém volném čase organizují a vedou 
pro žáky a děti zájmové kroužky. Jejich 
provoz byl vždy podporován zřizovate-
lem – tedy Obcí Lutín, která tyto kroužky 
finančně zajišťuje, a  to ve  formě úhrady 
energií a nákupu potřeb a pomůcek. 

Při škole funguje pobočka Základní 
umělecké školy Olomouc, podařilo se 
nám získat i kvalitní učitele či lektory ex-
terní, kteří vedou další kroužky. 

Už dávno nejsme školou novou. Za svou 
novodobou historii odešla z našich škol-
ních lavic celá řada žáků. Mnoho z nich 

úspěšně vystudovalo nejen střední, ale 
i  vysokou školu. Našli uplatnění v  růz-
ných odvětvích. Mnoho z nich už do ško-
ly přivedlo své potomky. 

V současné době zřizujeme 4 oddělení 
mateřské školy, 19 tříd v základní škole 
a 5 tříd ve školní družině. Ve škole je za-
psáno 360 žáků, z nichž zhruba čtvrtina 
dojíždí z nespádových obcí. 

Škola má 75 zaměstnanců, kteří tvoří 
nejen kolektiv, ale tým, který vzájemně 
spolupracuje. Jejich práce se prolíná 
a  společně vytváří příjemné a přátelské 
prostředí.

Mé poděkování patří zřizovateli, Obci 
Lutín, která je štědrým strůjcem projekč-
ních záměrů, často ale také prvním kon-
zultantem dílčích problémů. 

Vážím si důvěry rodičů a  jejich ochoty 
se školou spolupracovat. 

Společně přejme naší škole v budouc-
nu mnoho dobrého. 

Mgr. Lenka Soušková
ředitelka školy

Stavba nové budovy pro druhý stupeň ZŠ. Hotové dílo před otevřením. 

Slavnostní zahájení výuky v úplné Základní škole Lutín.  Fota: archiv OÚ
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Před hradem Buchlov. Foto: Martina Procházková

Žáci ve skupinkách plnili různí úkoly. Fota: Hana Dopitová Na třetím nádvoří Pražského hradu.

„Páťáci“ poznávali Prahu
Exkurze jsou už řadu let pravidelnou sou-

částí školního vyučování. I když to není to-
též co výlet a děti si nezařádí tak jako tře-
ba o dovolené – vždyť exkurze je formou 
vyučování – změna prostředí vždy udělá 
své. Proto když mi vedení školy svěřilo vy-
učování vlastivědy v pátém ročníku, zača-
la jsem přemýšlet, kam s dětmi vyrazíme. 
Nakonec jsem se odhodlala – po několika-
leté přestávce způsobené koronavirovou 
epidemií – uspořádat exkurzi do Prahy. 

Příprava byla velmi náročná – Praha se 
léty změnila a  také dnešní „počítačové“ 
děti se dívají na  svět jinýma očima než 
minulé generace. Kromě toho jsem nikdy 
nebyla na exkurzi s dětmi z prvního stup-
ně, takže jsem měla i trochu obavy. Nako-
nec – zdá se – všechno dobře dopadlo. 

„Páťáci“ byli skvělí a  za  dobrý výsledek 
děkuji i pomoci a podpoře kolegyň včetně 
paní ředitelky, které mi pomáhaly všechno 
„ohlídat“. Na závěr předkládám k nahléd-
nutí názory „účastníků zájezdu“: 

 Věra Voňková, učitelka                         

„Naší první zastávkou byl Vojenský histo-
rický ústav a expozice první a druhé světové 
války. Odpovědi na uložené úkoly byly ukryty 
v areálu …

… Na Pražském hradě bylo moc krásně. Na-
vštívili jsme také katedrálu svatého Víta, ze 
které zářila gotická velkolepost. Zároveň nám 
poskytla i příjemný chládek …

… Naší návštěvě neunikla ani Zlatá ulička. 
Její domečky byly útulné, ale malé …“
(Vanessa Růžková, Kateřina Charvátová, 5.B)

„Z  Pražského hradu jsme měli výhled 

na celou Prahu. Velký a pohodový zážitek 
byla i jízda metrem …“  (Tadeáš Antl, 5.A)

„Na oběd jsme šli do Perfect Canteen Fi-
lipa Sailera. Jídlo bylo „top“! Sice jsme pak 
málem praskli, ale neva …“   

(Nikola Nováková, 5.A)

„Praha byla krásná – dávám jí „pět“ z pěti 
možných!“  (Sebastian Tunka, 5.A)

„Moc jsem si to užila a už se těším, až 
do Prahy pojedeme zase!“  

 (Barbora Čejková, 5.A)

„Děkujeme paní učitelce Voňkové za na-
plánování krásného výletu se skvělými zá-
žitky a hezké oživení minulosti.“   
(Vanessa Růžková, Kateřina Charvátová, 5.B)

„Sedmáci“ navštívili Mikulčice
Na návštěvu Slovanského hradiště Mikulčice a hradu Buchlov 

jsme se vypravili v úterý 21. května. V Mikulčicích byl připraven 
program „Není voják jako voják“, při kterém jsme si mohli pro-
hlédnout a vyzkoušet zbraně a zbroj velkomoravských obyvatel 
z 9. – 10. století. Někteří z nás soutěžili v tom, kdo udrží 30 kilo-
gramů, což odpovídalo plné výzbroji bojovníka. Poté jsme se šli 
podívat na pozůstatky kostela, ve kterém se nacházely zmenšené 
modely dalších okolních kostelů, vykopávky, kostry lidí, dokonce 
i krásné šperky, náušnice a ozdoby, které se v této době užívaly. 
Dozvěděli jsme se, jak zde lidé žili. 

Někteří z nás vylezli i na místní rozhlednu, ze které byl krásný 
výhled na celou osadu. Pak nás čekal dobrý oběd, po kterém jsme 
přejeli na hrad Buchlov. 

Na Buchlově pro nás byla přichystána komentovaná prohlídka. 
Zhlédli jsme různé věci, které patřily majitelům hradu, kteří zde 
dříve žili. Zajímavé byly vycpaniny exotických zvířat, lékařské po-
můcky, egyptská mumie a karafa. 

Prohlídka byla doplněna pověstí o černé paní, která prý každou 
noc hrad kontroluje a následně se vypaří jako černý dým. 
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Celá exkurze byla velmi zajímavá a  paní učitelce Voňkové 
a ostatním učitelům děkujeme za její zorganizování. 

Tereza Čepcová, 7.A

A jak se exkurze líbila dalším žákům?
,,,Nejvíc omámená jsem byla z vykopávek v kostele. Na hradě mě 

zaujal život jeho majitele, který se zajímal o medicínu, staral se 
o pacienty, sbíral obrazy, trofeje exotických zvířat a jiné.“   

(Theodora Špičková, 7.A)

,Zaujala mě lehce znepokojující kostra ještě nenarozeného mi-
minka na hradě Buchlov.“ (Martin Švarc, 7.B)

,,Chtěl bych v reálu vidět tu osadu, jak se tam žilo, a mít doma 
ten opravdický meč. Dozvěděl jsem se, že v hradišti bylo deset 
kostelů.“  (Matěj Orban, 7.A)

,, Na Buchlově se mi líbil příběh o mumii, která byla senzační. 
Visel tam i obraz Ludmily, ale nejedná se o tu svatou. I přesto byla 
moc krásná. V Mikulčicích mě překvapily kostry, třeba i tříletých 
dětí, a dozvěděla jsem se, že v té době si meč mohli dovolit jenom 
bohatí.“ (Eliška Malá, 7.B)

Oslav není nikdy dost
Ve  školním roce 2023/2024 úspěšně 

ukončilo první ročník jedenačtyřicet prv-
ňáků. Své velké první vysvědčení si děti 
odnesly v  pátek 28. června, ale v  úterý 
25. června jsme do  auly pozvali rodiče, 
prarodiče i  kamarády, abychom společně 
zhodnotili naše celoroční školní snažení 
na tradiční školní akci OSLAVA SLABIKÁŘE.

V moc příjemné atmosféře ze sebe děti 
na  pódiu vydaly to nejlepší. Bez velkého 
nacvičování (na  to nebyl na  konci roku 
čas) přirozeně předvedly, co se společně 
ve  škole naučily. Přezpívala se spousta 
písniček, děti zatančily, zacvičily a  také 
proběhla improvizovaná hodina matema-
tiky a čtení. 

Prvňáci překvapili svými znalostmi o pří-
rodě i své zemi. Na závěr oslavy si každý 
žák užil svou chvilku slávy a od rodičů do-
stal za odměnu knihu, kterou si o prázdni-
nách určitě sám dokázal přečíst. 

Absolvovat první třídu je velká věc. Děti 
si musí zvyknout, že neexistuje jen zábava 

a hra, ale i práce a povinnost. Snad se nám 
v  průběhu první třídy podařilo vše dobře 
„namíchat“ a děti se těší, že se ve druhé 

třídě zase společně setkáme, zvládneme 
nové úkoly i zábavu. Leona Čotková

Milena Vychodilová, učitelky

Oslava SLABIKÁŘE byla bezprostřední a veselá. Foto: Alena Nevěčná

Hlavní téma semináře bylo zaměřeno 
na  moderní víceprofesní číslicově řízená 
obráběcí centra, která mohou vyrábět sou-
části ve více řízených osách. Přítomní žáci 
byli také seznámeni s využitím paprsku la-
seru a s robotickým svařováním.  

Společnost Mazak Corporation je v sou-
časné době jedním z  nejvýznamnějších 
dodavatelů obráběcích strojů. Je to nad-
národní fi rma, která se zabývá touto výro-
bou více než sto let.  

V  závěru semináře proběhla diskuze 
mezi lektorem a žáky, kdy došlo na spous-
tu podnětných dotazů týkajících se vlastní 
pracovní činnosti těchto multifunkčních 
obráběcích strojů.  

Seminář byl pro naše žáky motivací 
i cennou informací při vlastním rozhodo-
vání, na jakých strojích by chtěli v budouc-
nu pracovat. 

Tomáš Vaněk, učitel

„Multifunkční obrábění na  nume-
rických strojích firmy Mazak” bylo 
téma semináře, kterého se ve  čtvr-
tek 6. června zúčstnili budoucí me-
chanici seřizovači druhého a  třetího 
ročníku a  provozní technici prvního 
ročníku nástavbového studia. Lek-
torem byl Ing. David Jůza, pracovník 
a  manažer společnosti Mazak Cor-
poration.

Odborné semináře podporují 
profesní orientaci našich žáků

Výklad lektora posluchače zaujal.
 Foto: Tomáš Vaněk
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Konec června byl ve znamení sportu

Hrálo se s velkým nasezením.  Nejlepší hráč a jeho tým. Fota: Hana Grundová

Soutěž bavila „závodníky“ i „výtvarníky“ u 3D tiskáren.   Fota: Hana Grundová

Na závěr školního roku, kdy už se škola roz-
loučila s obsolventy tříleté a čtyřleté přípravy 
na budoucí povolání, uspořádali učitelé těles-
né výchovy školní turnaj s názvem „3x3 bas-
ketbal”, který proběhl na hřišti u školy v úterý 
25. června.

V  letním klimatu, kdy pevná školní výuka 
ztrácí nad studenty svou moc, jsme na naší 
škole zorganizovali turnaj v novém olympij-
ském sportu 3x3 basketbal. Nové sportovní 
vybavení, které naše škola pořídila, jako např. 

koše, originální míče a čárování, si to vyslo-
veně žádalo!

Kolem padesáti aktivních mládežníků se 
vešlo do  tří skupin a  následného play-off, 
ve kterém hráči bojovali o zlatavý putovní po-
hár, tři sady medailí a ocenění pro nejlepšího 
hráče. Zpestřením byly soutěžní střelecký 
„vyřazovák“, hip-hopové beaty a občerstvení.

Celkově první místo vybojovala MS1.C. 
V  dramatickém fi nále porazila tým třídy 
MS1.B, který skončil na druhém místě. Týmu 

PT1., který skončil třetí, unikla účast ve fi nále 
až po prodloužení. Nejlepším hráčem byl vy-
hlášen člen vítězného týmu Martin Nakládal 
ze třídy MS1.C.

Přestože žádný z hráčů basketbal závod-
ně nehraje, hra přizpůsobená na jeden koš si 
rychle získala oblibu. Věřím, že první ročník 
turnaje byl jen startovním kamínkem hezké 
sportovní tradice.

Lukáš Nápravník, učitel

Natáhnu a jedu aneb Auto na gumičku
Pod tímto názvem proběhl v pondělí 17. června už druhý ročník re-

gionální soutěže zaměřené na polytechnické vzdělávání a  rozvíjení 
technických dovedností dětí. O účasti lutínských žáků v soutěži infor-
movaly v minulém čísle OZ žákyně 9. ročníku a dnes už absolventky 
ZŠ Lutín.

Již podruhé se na naší škole utkali žáci základních škol v  tech-
nických dovednostech. Jak název soutěže napovídá, účastníci měli 
za  úkol z  nejrůznějších materiálů sestavit vlastní závodní speciál 
poháněný gumičkou, která se buď natahovala, nebo zkracovala, při-
čemž k výrobě mohli využít části různých stavebnic (kromě kol) nebo 
si mohli chybějící součásti vytisknout na 3D tiskárně. Soutěžilo se 
v délce dojezdu, rychlosti a také v celkovém provedení autíčka.

Své síly změřilo 28 žáků z pěti základních škol, kteří soutěžili 
s 22 speciály. Kromě místní lutínské ZŠ se zúčastnili žáci ZŠ Hněvotín, 
ZŠ a gymnázium Konice, ZŠ Svatý Kopeček a ZŠ Zeyerova Olomouc.

Díky štědrosti partnerských fi rem, se kterými naše škola spolupra-
cuje (za což mnohokrát děkujeme), žádný účastník soutěže neodešel 
s prázdnou. Zástupkyně fi rmy Edwards, s.r.o. Irena Kovačičinová při-
šla předat odměny osobně. Hlavní cenu si odvezla ZŠ a gymnázium 
Konice, která byla také celkovým vítězem soutěže. Jako doprovodný 
program byl pro žáky nachystaný workshop na výrobu triček a sa-
molepek.

Soutěžení bylo pro žáky opravdovou výzvou a bylo vidět, jak moc 
chtějí uspět. Jsem ráda, že i v dnešním světě digitálních technologií 
se najdou děti, které jsou manuálně zručné a mají chuť tvořit. Za mne 
byli vítězové všichni. Lenka Pomykalová, učitelka
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Účastníci sportovního tábora. Foto: Tomáš Brázdil

SPORT V OBCI

V letní přestávce došlo v mužstvu k něko-
lika změnám. Z odchodů jde pouze o Radka 
Šnejdara, který se rozhodl kopačky „pověsit 
na  hřebík”. Pozitivní zprávou jsou návra-
ty Marka Brhela, který se vrací z Kostelce 
na Hané, a Michala Prucka z Drahanovic. 
Oba za Lutín nastupovali v Krajském pře-
boru a jsou tak opravdu výraznými posila-
mi. Těší nás také, že svou hráčskou kariéru 
obnovil Petr Brázdil ml., jenž je zároveň vý-
borným rozhodčím. 

Tou nejlepší zprávou je, že do  přípravy 
A – týmu se zapojilo pět kluků z dorostu 
(Smička, Dudík, Synek, Liška, Koutný) a dal-
ší dva dorostenci zapůjčení z  Hněvotína 
(Mikulášik, Ondrúšek). Kádr má aktuálně 

23 hráčů, výrazně se zlepšila tréninková 
morálka a zdá se, že by se mohlo blýskat 
na  lepší časy. I přípravné zápasy jsou dů-
vodem k mírnému optimismu: porazili jsme 
Brodek u Prostějova (1. B. třída sk. A) 3:0, 
Plumlov (1. A tř.) 8:0 a Pivín (1. A tř. ) 3:1. 
První ostrá zkouška čekala v prvním kole 
ve Velkém Týnci, kde jsme remizovali 2:2.  
V dalším kole jsme pak na domácí půdě po-
razili Protivanov 2:0.

Na začátku září startují mládežnické sou-
těže. Počet lutínských a hněvotínských hrá-
čů prořídl, proto bylo nutné spojit se s TJ 
Sokol Olšany a  společné družstvo bude 
působit v krajské soutěži. Zápasy podzimní 
části se budou hrát v Olšanech, trénovat se 
bude střídavě v Lutíně a Olšanech. Trenéry 
budou David Benko z Olšan a David Vykydal 
z Lutína.

V  loňské sezoně byli starší žáci sdruženi 

s  Těšeticemi, letos jsme starší žáky „po-
skládali” sami. Budou působit v okresním 
přeboru pod vedením Honzy Spurného.

V  Hněvotíně mají aktuálně nedostatek 
mladších žáků, a tak pro sezonu 2024/2025 
byla navázána spolupráce s TJ Sokol Ol-
šany. Naši kluci budou jako Olšany B hrát 
okresní přebor. Cílem je, aby si mužstva 
mohla hráčsky vzájemně vypomáhat (Ol-
šany A hrají krajský přebor). Vedeni budou 
Liborem Sedláčkem a  Luďkem Ščudlou. 
Trénovat i hrát se bude v Lutíně.

Benjamínky budeme mít v  Lutíně znovu 
dvoje – mladší a starší. Starší povedou Ra-
dek Švéda a Štefan Seifert a mladší Ondra 
Gallik a Marek Brhel.

Přejme našim družstvům, aby se jim 
v nové sezoně dařilo a fotbal kluky a holky 
bavil.

Petr Kovařík, předseda TJ

Po kratičké letní přestávce se už v úvo-
du měsíce srpna rozběhly mužské fot-
balové soutěže. Po personálních problé-
mech v přechozí sezoně bylo rozhodnuto 
o zrušení B-mužstva mužů. Lutín už má 
tak znovu pouze jedno mužstvo „A”, které 
působí v 1. B třídě sk. B (KFS Olomouc) 
pod vedením hrajícího trenéra Michala 
Skopalíka. 

Co přinese fotbalová sezona 
2024/2025?

Rozpis zápasů (muži):

Datum a čas Domácí Hosté

25.08.2024  16:30 Sokol Vícov TJ Sigma Lutín

01.09.2024  16:00 TJ Sigma Lutín SK Haňovice

07.09.2024  16:00 SK Slatinice TJ Sigma Lutín

15.09.2024  16:00 TJ Sigma Lutín Sokol Olšany u Prostějova

22.09.2024  10:00 Slovan Černovír TJ Sigma Lutín

29.09.2024  15:30 TJ Sigma Lutín Sokol Doloplazy

06.10.2024  15:00 TJ Sigma Lutín FC Lužice

13.10.2024  15:00 TJ Sigma Lutín TJ Sokol Pňovice

20.10.2024  14:30 TJ Sigma Lutín Sokol Olomouc - Chomoutov

27.10.2024  14:30 TJ Sokol Mostkovice TJ Sigma Lutín

03.11.2024  14:00 TJ Sigma Lutín TJ Sokol Příkazy

Prázdninový příměstský tabor proběhl také 
v areálu TJ

Sportovní příměstský tábor, kterého se zúčastnilo 29 dětí, proběhl 
za dotační podpory Regionu HANÁ ve dnech 12. – 16. srpna v are-
álu TJ Sigma Lutín. V  rámci bohatého programu si účastníci mohli 
vyzkoušet spoustu her, ale také tenis, fotbal nebo florbal. Tábor byl 
pořádán spolkem Brankářský klub Golmánci z.s., vedeným Petrem 
Zdřálkem, ve spolupráci s TJ Sigma Lutín.

Věřím, že si i přes extrémně vysoké teploty všichni týden užili, získali 
vztah k pohybové aktivitě, nové zážitky a zkušenosti. Budeme se těšit 
na příští rok.

Děkujeme vedení TJ Sigma Lutín, že umožňuje pro tábor využít areá-
lu TJ, který po rekonstrukci obou budov a díky perfektní údržbě travna-
tých ploch skýtá opravdu široké možnosti pro sportovní vyžití.

Petr Brázdil ml.
vedoucí tábora



V Lutíně se zřejmě rozjede 
kroužek tenisu

Vedení TJ Sigma Lutín je v kontaktu s po-
tenciálním vedoucím kroužku tenisu, který by 

mohl probíhat na tenisových kurtech v areálu 
TJ Sigma Lutín. Činnost by zahájil v průbě-
hu měsíce září. V době uzávěrky Obecního 
zpravodaje probíhají jednání, o které věkové 
kategorie půjde a  jakým způsobem budou 

tréninky probíhat. Jednáme rovněž o fi nanč-
ních podmínkách. Prosíme možné zájemce, 
aby sledovali facebookovou stránku https://
www.facebook.com/fotballutin nebo webové 
stránky obce. Jakub Chrást

17Aktuální informace naleznete také na Facebooku: facebook.com/obecLutin

www.lutin.cz

ZAJÍMAVOSTI

Lutín a Třebčín na mapě z roku 
1983

V éře socialismu bylo k dispozici samo-
zřejmě velké množství map naší republiky, 
z nichž nejpřesnější byly turistické a získat 
se daly celkem běžně třeba v knihkupec-
tví. Řada map ale byla určena pouze pro 
potřeby armády a k  těm se běžně nedalo 
dostat vůbec. Byly vedeny v  režimu „taj-
né“, nebo dokonce „přísně tajné“ a dnes již 
samozřejmě nic takového neplatí. Občas 
se k  nim tedy můžeme dostat například 
na různých aukcích nebo v antikvariátech 
a koupit si je již může každý. 

V  rámci vojenských map existovaly ale 
ještě zvláštní, které nebyly určeny pouze 

pro naši armádu. V letech 1968-1991 totiž 
v  tehdejším Československu působila so-
větská armáda v rámci tzv. Střední skupiny 
vojsk. Pro její potřebu a pro sladění jazy-
kových rozdílů proto byly některé vojen-
ské mapy vytištěny také s  ruskými názvy 
našich vesnic a  měst. Jedna taková, vy-
daná Generálním štábem československé 
lidové armády v  roce 1983, byla v měřítku 
1:200000 a  zahrnovala v  podstatě oblast 
dnešního Olomouckého kraje. Na  přilože-
ném výřezu okolí Lutína a  Třebčína jsou 
vidět názvy místních vesnic, říčky Blata, ale 
třeba také Velkého Kosíře v azbuce. Větši-
nou jsou jména přepsána foneticky, aby se 
vojáci mohli případně doptat na konkrétní 
místo. 

Obdobné dvojjazyčné mapy, a to němec-
ko-české, existovaly za Rakouska-Uher-
ska, ale také v  období „protektorátu“. 
Na rozdíl od mapy z roku 1983 ale obsa-
hovaly skutečné tradiční německo-české 
názvy. Jan Štěpán

Mapa Lutína a Třebčína s okolím 
v česko-ruské verzi.

Lutín po 94 letech

„Basén“ někdy v padesátých letech.
 Foto: archiv Pavla Zlámala 

Současný pohled: na místě zůstala jen učňovská dílna, dnes už také po re-
konstrukci. Foto:  Karel Mišák

V posledním čísle OZ jsem zveřejnil foto-
grafi i bývalého „nákupního střediska“ v Lutí-
ně (obchody mezi dnešními ulicemi Břízová 
a Růžová).

V  titulku dnešní vzpomínky jsem napsal 
„Lutín po 94 letech“, ale fotografi e vlevo je 
stará nejvýš šedesát let. Je na ní ale býva-
lé (a od doby svého zřízení až dodnes také 
jediné) lutínské „koupaliště“, vybudované 

na území továrny „Bratři Sigmundové“ prá-
vě před 94 lety.

Cituji zápis v  Obecní kronice, rok 1930: 
„U továrny byl zřízen veliký betonový basén 
na koupání. I školní dítky ho používají.“

Zajímavostí na  fotografi i je také dřevě-
ná bouda bývalé cukrárny (úplně vpravo), 
na kterou si pamětníci jistě rádi vzpomenou.

Zbývá dodat, že bazén byl také využíván 

tovární zkušebnou pro zkoušení různých čer-
padel a zavlažovacích zařízení (na obrázku). 
Bohužel byl koncem padesátých let poško-
zen úderem blesku a už nebyl opraven. Sou-
časně s tím se datuje věčná diskuze o tom, 
že Lutín jako sídlo továrny na čerpadla nemá 
svůj bazén pro obyvatele stále se rozšiřující 
vesnice. 

Karel Mišák



SPOLEČENSKÁ KRONIKA

NAŠI

JUBILANTI:

v červenci:

Ladislav Crha 95        
Ludmila Nováková 86
Jana Vašíčková 85        
Alena Dostálová 84
Jiří Papoušek 82
Josef Čepl 80
Václav Ambroz 75

v srpnu:

Irena Vlachová 92
Libuše Stodolová 91
Ludmila Schulmeisterová 90
Božena Siváková 90
Leo Dostál 86
Bohuslav Maděrka 85
Jitka Kolomazníková 84
Věra Portešová 84
Miloslav Richter 82
Josef Holík 81
Ludmila Grézlová 81
Jaroslav Koutný 81
Libuše Kosová 81
Danuše Smičková 81
Jiří Pluháček 80
Lidmila Křížková 80
Vladimír Krejčí 75
Antonín Sedlák 75

Všem jubilantům přejem zdraví 
a spokojenost.

NAROZENÉ DĚTI:

červenec:

Eliška Nováková

Oliver Pospíšil

Hynek Tyl

Narozeným dětem přejeme, aby jejich příští dny a cesty byly plné slunce 
a pohody.

Přejeme zdraví, pohodu, spokojenost a lásku do dalších společných let.

„Diamantovou svatbu“
– šedesát let společného života – oslavili v červenci manželé

Danuše a Jaroslav Smičkovi 
z Lutína.

Příští číslo Obecního zpravodaje vyjde 1. 11. 2024.
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OPUSTILI NÁS VE VĚKU ...

Pozůstalým projevujeme upřímnou soustrast.

Kamil Palička
92 let / Lutín

Jaromír Zacpálek
82 let / Lutín
Ludmila Hrazdilová
80 let / Lutín

František Tichý
75 let / Lutín

Jozef Držík
74 let / Lutín

Františka Látalová
73 let / Lutín   

Vladimír Kuba
65 let / Lutín 

Sbor pro občanské záležitosti


